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Britská 
inspirace
Zbytek Evropy  
by se u nás mohl 
poučit, říká britský 
velvyslanec Nick 
Archer.   
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Nejisté 

vyhlídky

Firma P3 staví největší 
spekulativní halu
byznys / str. 4

Přes vkladomaty 
tečou miliardy
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Vítek vydal bondy 
v Hongkongu
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PRÁVĚ V PRODEJI

 CZK/EUR •  25,795 / +0,075 Kč   CZK/USD •  22,819 / +0,082 Kč   PX •  1058,06 /  +0,07 %   BITCOIN •  3578,41 $ / –0,21 %   ZLATO •  1316,35 $ / +0,27 %

přečtěte si speciál

AUDIT & DANĚ
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Tuzemský finanční  
trh zažívá nevídaný úkaz. 

Investoři půjčují státu peníze 
na jeden rok i na deset let 
za stejný úrok. Naposledy 

taková situace nastala během 
krizového roku 2008.
Trhy & zahraničí / str. 6

http://www.e15.cz/magaziny


Rudý kohout
Komunisté vidí oheň na střeše. Pijí jim krev 
ministři dopravy a zahraničí Dan Ťok a Tomáš 
Petříček. První s dálnicemi, druhý s banderovci. 
Rudý kohout hrozí, že vypoví vládě toleranční 
patent. Ví ale, že menšinový kabinet může držet 
pod krkem také SPD Tomia Okamury. I kdyby ze 
samého vztekání pukl, asi nic nezmůže.

KSČM popudil i prezident Miloš Zeman, 
donedávna její věrný spojenec. Dovolil si pozvat 
na návštěvu Česka prozatímního venezuelského 
prezidenta Juana Guaidóa, což odporuje politice 
Ruska a Číny. „Mám pocit, že mu přeskočilo,“ 
prohlásil na adresu nejvyššího ústavního činitele 
poslanec Zdeněk Ondráček, kterému kolegové 
přezdívají Pendrek. Právě on nedávno prosazo-
val, aby urážky hlavy státu byly trestným činem. 
Až udělá Zeman v očích komunistů další přešlap, 
Ondráček nejspíše zvolá: „Obušku, z pytle ven!“

Zatímco v nejvyšších politických patrech to 
vře, na Zlínsku by mohl zavládnout klid. Po med-
vědovi, který dlouhé měsíce děsil místní obyva-
tele, se slehla zem. „Míša se už asi nevyskytuje 
mezi živými. Buď odešel, nebo byl zastřelen,“ 
míní hejtman Jiří Čunek. Tak alespoň něco.

Graf dne

Číslo dne

24
procent. 

Starostku má 
v Česku 

1537 obcí, což je 
zhruba čtvrtina 
ze všech měst 

a obcí.
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Opozice a podnikatelé kritizují 
hlavně nízký limit pro osvoboze-
ní nejmenších živnostníků. Vý-
jimka má platit jen pro ty, kteří 
nejsou plátci DPH, mají nejvýše 
dva zaměstnance a budou mít 
hotovostní tržby během dvanácti 
měsíců do 200 tisíc korun. Mohli 
by využívat zvláštní papírové 
účtenky, které by čtvrtletně 

posílali Finanční správě.
„Dlouhodobě prosazujeme 

hranici 500 tisíc korun, která je 
bezpečná vůči dani z přidané 
hodnoty,“ uvedl Věroslav Sobot-
ka z Asociace malých a středních 
podnikatelů.

Pro poplatníky, kteří mají 
příjem jen z podnikání, by podle 

Poslanci na osmý 
pokus podpořili EET
Pavel OTTO

Téměř rok od předložení novely 
zákona o elektronické evidenci 
tržeb Poslanecké sněmovně se 
vládě podařilo zavedení třetí 
a čtvrté vlny on-line pokladen 
protlačit prvním čtením. Záko-
nodárci úvodní kolo dokončili 
až na osmý pokus. Nyní se bude 
předlohou zabývat rozpočtový 
výbor. 

Podle ministryně financí Aleny 
Schillerové (ANO) by norma 
mohla začít platit koncem roku. 
„Dřívější odhad, že všechny 
čtyři vlny vynesou 18 miliard 
korun ročně, pořád platí,“ tvrdí. 
„Přínos nebude žádný,“ oponuje 
pirátský poslanec Mikuláš Fer-
jenčík. „Je to kanon na vrabce 
– drahý a velmi málo účinný,“ 
míní Miroslav Kalousek (TOP 
09).

Původně měly být zbývající 
dvě fáze EET pro lékaře, advoká-
ty, stánkaře nebo pro řemeslníky 
spuštěny loni v březnu. Zpoždě-
ní způsobil i předloňský zásah 
Ústavního soudu.  

něj náklady na pokladní zařízení, 
internetové připojení a software 
znamenaly při tržbách kolem 
300 až 400 tisíc ročně ohrožení 
jejich živností.

„K tomu je nutné brát v potaz, 
že mají i další nezanedbatelné 
výdaje, které musejí hradit,“ 
dodal Sobotka.

Po náběhu prvních dvou 
vln EET skončila podle kritiků 
systému řada malých penzionů, 
venkovských hospod a prodejen. 
Někteří poslanci se v současnosti 
obávají zániku ordinací. „Prů-
měrný věk praktických lékařů 
je 56 let, ale vzhledem k jejich 
nedostatku v některých obcích 
slouží i starší 64 let a pomáhají 
držet zdravotnictví nad vodou. 
Obávám se, že EET je definitivně 
smete,“ uvedl Stanislav Blaha 
(ODS).

Novela má ulevit podnikate-
lům snížením DPH. Desetipro-
centní sazba by platila například 
pro stravovací služby, úklidové 
práce, domácí pečovatelské 
služby, vodné a stočné nebo pro 
prodej řezaných květin.

                  názory str. 8

„Novela k EET je kanon 
na vrabce – drahý 
a velmi málo účinný,“ 
míní Miroslav Kalousek 
z opoziční TOP 09.

Zápisník  
Pavla OTTA
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Celkové výdaje na zdravotní péči v ČR  
(v miliardách korun)

Pramen čsú

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017

 více e15.cz

400

380

360

340

320

344,7
348,7 352,0

361,6

387,4

341,9
334,1

338,1

CO ZNAMENALO ZAVEDENÍ EET V ČESKU

• 12,3 miliardy korun měla podle ministerstva financí loni vynést EET veřejným 

rozpočtům. V roce 2017 to mělo být 5,4 miliardy. Opoziční Piráti a další strany však 

výpočty zpochybňují s tím, že je to výrazně méně.

• 300 nových úředníků a 100 celníků přijalo ministerstvo financí v roce 2016 kvůli kontrolám 

dodržování zákona o EET, který zatím platí pro obchody, hoteliéry a restauratéry.

• 160 tisíc kontrol už podle podnikatelských 

odborů provedl stát a za zjištěné přestupky udělil pokuty 

za 128,3 milionu korun.

Pramen ministerstvo financí, opoziční strany, odbory



Premiér Andrej Babiš 
(ANO) nechce přistou-
pit na všechny podmín-

ky primátora Zdeňka Hřiba 
(Piráti) ve sporu o pozemky 
v Letňanech, kde chce Babiš 
postavit administrativní čtvrť 
pro deset tisíc úředníků. Hřib 
chtěl výměnou za pozemky, 
které patří hlavnímu městu, 
od státu karlínské kasárny, 
nemovitosti v Nemocnici 
Na Bulovce, dostavbu měst-
ského okruhu a výstavbu ne-
mocnice a bytů v Letňanech.

Plán zůstává, cena nesedí

To však podle premiéra 
neodpovídá ceně pozemků 
v Letňanech, které mají 
na základě posudku státu 
hodnotu 401 milionů korun. 
Posudková cena kasáren 
v Karlíně je podle premiéra 
620 milionů, pořizovací 
hodnota budovy Nemocnice 
Na Bulovce byla 2,8 miliardy.

„Je zjevné, že vaše po-
žadavky výrazně převyšují 
hodnotu pozemků, o které 
stát projevil zájem v lokalitě 
Letňan,“ napsal Babiš Hřibo-

vi. Premiér navrhuje výměnu 
letňanských pozemků za kar-
línské kasárny. O stavbě 
nemocnice, bytů a okruhu je 
ochoten Babiš jednat.

Praha chce seznam 
vhodných budov

Podle Hřiba ale stát nedodal 
seznam budov, které by se 
v centru Prahy po vystěhová-
ní úředníků do Letňan měly 
vyprázdnit. „Tím pádem 
nejsme schopni posoudit 
dopady stěhovaní úřadů 
na chod a rozvoj hlavního 

města,“ uvedl. Magistrát po-
dle něj potřebuje znát další 
využití budov či odhadové 
ceny za jejich prodej. Až poté 
se chce k premiérově nabíd-
ce vyjádřit.

Hřib již dříve řekl, že chce 
jednat o získání dalších 
160 státních nemovitostí 
na území Prahy. Babiš míní, 
že pokud mu Praha nevyjde 
v otázce Letňan vstříc, může 
se stát, že nemovitosti, o kte-
ré magistrát projevil zájem, 
pošle stát do dražby.

NGUYEN Thuong Ly

Plány na úřednickou 
čtvrť hatí spory politiků

www.e15.cz | 3
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Inflace poroste, 
míní analytici

Meziroční růst spotřebitel-
ských cen v lednu zrychlil 
na 2,5 procenta z prosinco-
vých dvou procent. Zdra-
žovalo zejména bydlení, al-
kohol a tabák, uvedl Český 
statistický úřad. Meziměsíč-
ně se spotřebitelské ceny 
zvýšily o procentní bod. 
Podle analytiků meziroční 
inflace v dalších měsících 
poroste až k 2,7 procenta.

Vojenskou policii 
povede nový šéf

Náčelník Vojenské policie 
Pavel Kříž končí ve funk-
ci, od pátku ho nahradí 
plukovník generálního 
štábu Miroslav Murček 
(na snímku). O změně 

rozhodl ministr obrany 
Lubomír Metnar, zdůvodnil ji 
dlouhodobou nespokojeností 
se situací uvnitř Vojenské 
policie. Podle ministerstva 
obrany je Murček zkušený 
voják s pětadvacetiletou praxí 
u Vojenské policie.

Praha změní pravidla 
pro pouliční umělce

Vedení hlavního města zamýš-
lí vytvořit novelu vyhlášky 
o pouličním umění, tzv. 
buskingu. Praha nyní začne 
jednat o jejím znění s měst-
skými částmi. Co se ve vy-
hlášce změní, bude odvislé 
od jejich podnětů, uvedla 
pražská radní Hana Třeští-
ková (Praha Sobě). Vyhláška 
regulující pouliční umění platí 
v Praze od roku 2013.

Kontrolní úřad bude mít 
zřejmě větší pravomoc

Pravomoci Nejvyššího kon-
trolního úřadu by se mohly 
rozšířit například na obce, 
kraje nebo vysoké školy. 
Sněmovna do druhého čtení 
propustila pirátskou novelu 
ústavy a prováděcí novelu 
zákona o NKÚ, které s rozšíře-
ním pravomocí počítají. /čtk/

Krátce

PUSTO PRÁZDNO. Pozemky mezi konečnou stanicí 
metra C Prosek, výstavištěm a letištěm, kde by měla stát 
zvažovaná úřednická čtvrť, zatím zejí prázdnotou.
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Daniel NOVÁK

V severočeských Lovosicích 
vyrůstá největší průmyslový 
areál v Česku bez předem 
zajištěného nájemce. Spe-
kulativně tam staví realitní 
skupina P3. Vznikající hala 
bude mít šedesát tisíc metrů 
čtverečních. To je dvojnáso-
bek plochy sousedního skla-
du logistické společnosti FM 
Logistic. Ta z něj zásobuje síť 
hobbymarketů. 

Developer sází na to, že 
se halu podaří brzy obsa-
dit. Mimo jiné díky tomu, 
že Lovosice jsou důležitým 
dopravním uzlem. Blízko 

Developer P3 staví 
největší spekulativní halu

parku pouze skladovat 
a distribuovat zboží nebo 
i něco vyrábět. Všichni chtějí 
hlavně dostatek schopných 
zaměstnanců a co možná 
nejlepší napojení na do-
pravní infrastrukturu,“ řekl 
Tomáš Míček, ředitel P3 pro 
ČR. Výši investice neuvedl. 

Dosud patřil mezi nej-
větší spekulativní projekty 
areál, který vznikl na stém 
kilometru dálnice D5 
v roce 2016. „Úspěšného 
pronájmu se tam však 
majitel dočkal až v loňském 
roce. Před spekulativní 
výstavbou je tedy vždy 
důležitý průzkum a před-
nájemní marketing. Ten 

4 | BYZNYS

Sledujte úspěšný seriál na

otázek pro: Janu Zielinsky
ředitelku Designbloku

Jedna osobnost. Jeden záběr.

300640/234 inzerce

SEVEROČESKÝ 
UZEL. Průmyslový 
park v Lovosicích těží 
z napojení na dálnici, 
železniční kontejnerové 
překladiště i říční 
přístav.Fo

to
 P

3

V době silné poptávky 
stavějí průmysloví 
developeři bez 
předem zajištěných 
nájemců čím dál více 
hal. 

výrazně snižuje rizika 
spekulativních projektů,“ 
uvedl Ferdinand Hlobil, 
partner v poradenské firmě 
Cushman & Wakefield. 

V době silné poptávky 
stavějí průmysloví develo-
peři bez předem zajištěných 
nájemců čím dál více hal. 
V posledním loňském čtvrt-
letí byl podíl spekulativní 
výstavby na celkové stavební 
aktivitě v tomto segmentu 
54 procent, vyplývá z dat 
sdružení poradenských 
firem Industrial Research 
Forum. Naposledy bylo toto 
číslo na podobně vysokých 
hodnotách před minulou 
krizí. 

Bakala prodal 
svou herní 
investici
Švédská herní společnost 
THQ Nordic koupila pro-
střednictvím své rakouské 
dcery Koch Media tuzem-
ského vývojáře Warhorse 
Studios, autora populární 
počítačové hry Kingdom 
Come: Deliverance. 
Většinový vlastník české 
firmy Zdeněk Bakala a její 
zakladatelé Daniel Vávra 
a Martin Klíma díky trans-
akci utrží 42,8 milionu 
eur, zhruba 1,1 miliardy 
korun.

Součástí prodeje jsou 
veškerá práva na herní 
hit Kingdom Come. Titul 
zasazený do středově-
kého Posázaví si za rok 
od zahájení prodeje kou-
pily více než dva miliony 
hráčů, oznámily Warhor-
se a Koch Media. 

Transakce oceňuje 
Warhorse Studios po očiš-
tění od hotovosti a dluhů 
na 33,2 milionu eur. THQ 
Nordic hodlá vývojářům 
ponechat značnou ne-
závislost, uvedl šéf THQ 
Nordic Lars Wingefors.  
/bru/

 více E15.cz

leží dálnice D8, železniční 
kontejnerové překladiště 
mezinárodního významu 
i říční přístav na Labi. 

„Nezáleží na tom, jestli 
chce klient v průmyslovém 

https://www.e15.cz/byznys/technologie-a-media/bakala-prodal-svou-herni-investici-studio-warhorse-ziskal-svedsky-gigant-thq-nordic-1356251


Češi začali více použí-
vat bankomaty nejen 
k výběru hotovosti, ale 

rovněž k vkladům bankovek 
na účet. Z vyjádření bank 
vyplývá, že tak měsíčně vloží 
miliardy korun. Na celém 
trhu to budou desítky miliard 
korun. 

„Měsíčně evidujeme 
zhruba čtvrt milionu vkladů 
v hotovosti,“ uvádí František 

Bouc z České spořitelny. 
Průměrný vklad byl přitom 
v minulém roce 13,8 tisíce 
korun. Za měsíc proto klienti 
spořitelny vloží na bankovní 
účty 3,45 miliardy korun.

Tisíce transakcí

Klienti Komerční banky 
provedou dvě stě tisíc těchto 
transakcí s průměrnou výší 
vkladu přes 23 tisíc korun. 
Celkem prostřednictvím 
bankomatů pošlou na účty 
4,6 miliardy korun. „Na nej-
využívanějším bankomatu je 
měsíčně provedeno kolem 
osmi tisíc transakcí. Běžný 
průměr dosahuje počtu tří ti-
síc,“ dodává Michal Teubner 
z KB. U Air Bank jde o částku 
1,4 miliardy korun. 

Československá obchodní 
banka a UniCredit Bank po-
třebné údaje neposkytly, ale 
vzhledem k velikosti bank se 
bude jednat rovněž o mili-
ardy korun. Vklady peněz 

Přes bankomaty 
tečou vklady 
za miliardy
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4,6
miliardy korun 
měsíčně pošlou 

přes vkladomaty 
klienti KB. 

N A L A D Í T E  J I  N A  K L AS I CKO U  P OZ E M N Í  A N T É N U  V  CE L É  ČR ,  TA K Y  U  S K Y L I N KU,  U P C,  O2 A  DA LŠ Í CH .

televize pro celou rodinu

Chlapci a chlapi

Rodáci

České seriálové 
legendy

PÁTEK A SOBOTA 20:20

ÚTERÝ A ČTVRTEK 20:20

SERIÁL Z VOJENSKÉHO PROSTŘEDÍ NÁM 
PŘIPOMENE, ŽE DO ROKU 1989 SE TÉMĚŘ 
NEDALO VYHNOUT POVINNÉ VOJENSKÉ 

SLUŽBĚ A KAŽDÝ MLADÝ MUŽ MUSEL POVINNĚ 
BRÁNIT SVOU SOCIALISTICKOU VLAST. 

PŘEŽILI VÁLKU A TEĎ NĚKTEŘÍ NEVĚDÍ, JAK 
NALOŽIT SE SVÝM ŽIVOTEM. VÁLEČNÉ 

I POVÁLEČNÉ OSUDY LIDÍ V  MALÉM 
JIHOMORAVSKÉM MĚSTEČKU PODLE ROMÁNŮ 

JAROSLAVA MATĚJKY. 

299912/17 inzerce

prostřednictvím bankomatu 
umožňují i další velké banky. 

Jen část bankomatů ale 
má vkladovou funkci. Jsou to 
inteligentní bankomaty, které 
umějí peníze nejen vydá-
vat, ale i přijímat a vkládat 
na účty. Dokážou rovněž 
rozlišit padělky. 

„Podezřelá bankovka 
nevhodná pro další oběh 
je vkladomatem vložena 
do speciální kazety, ze 
které se k dalším klientům 
nedostane, a je vybrána až 
obsluhou,“ popisuje mluvčí 
Air Bank Jana Karasová.

Bankovní domy se shodují, 
že zájem klientů o využití 
vkladomatů roste. „Často je 
například používají i živnost-
níci nebo drobní podnikate-
lé, kteří si na účty vkládají 
denní tržby,“ říká mluvčí 
UniCredit Bank Petr Plocek. 
U spořitelny se meziročně 
zvyšuje počet a objem vkladů 
v desítkách až stovkách 
procent.  

Počty vkladomatů 
porostou

Pro klienty mají vkladomaty 
řadu výhod. Mohou vkládat 
peníze kdykoli, bez front, 
zdarma a je možné ukládat 
značné sumy. Nejvyšší částka 
se pohybuje od 300 tisíc až 
do 600 tisíc korun. Vkla-
domaty dokážou přijmout 
naráz až dvě stě bankovek.

Výhodné jsou však vklado-
maty také pro banky. „Daří 
se nám přesměrovávat hoto-
vostní transakce z přepážek 
banky na bankomaty,“ uvádí 
mluvčí ČSOB Patrik Madle.

Banky proto i letos chystají 
rozšiřování vkladomatové 
sítě. O devadesát přístrojů 
na více než čtyři stovky se 
rozroste síť KB. ČSOB a spo-
řitelna chystají nárůst počtu 
vkladomatů o desítky. 

Vladan GALLISTL

E-shop Bonami.cz 
utržil přes miliardu

Český elektronický obchod 
s bytovými doplňky a nábyt-
kem Bonami.cz loni zvýšil 
tržby o 38 procent na více 
než jednu miliardu korun. 
Letos očekává dosažení 
tržeb 1,5 miliardy korun. 
Internetový obchod posílil 
pozici v Rumunsku, kde 
obrat vzrostl o 67 procent. 

Solárníci z Photon 
Energy vydělali

Mezinárodní solární skupina 
s českými kořeny Photon 

Energy se loni dostala 
do čistého zisku 15,6 milionu 
korun. V roce 2017 vykázala 
firma ztrátu 20,8 milionu 
korun. Společnosti loni 
meziročně stouply také kon-
solidované tržby, a to  
o 17,6 procenta na 523 milio-
nů korun.

Spotřeba plynu klesla 
o čtyři procenta

Tuzemská spotřeba zem-
ního plynu loni meziročně 
klesla o čtyři procenta 
na 8,18 miliardy metrů 
krychlových. Vyplývá 
to z dat Energetického 
regulačního úřadu. Podle 
Českého plynárenského 
svazu bylo důvodem teplejší 
počasí. Za celý loňský rok 
činila podle ERÚ průměrná 
teplota 9,9 stupně Celsia, 
o dva stupně předčila dlou-
hodobý průměr. Proti roku 
2017 průměrná teplota loni 
vzrostla o 1,1 stupně. /oso, čtk/

Krátce



Rozpočtová krize  
ve Španělsku

Španělští poslanci nepod-
pořili vládní návrh rozpoč-
tu na letošní rok, když hla-
sovali pro několik dodatků, 
které předložila opozice 
a několik nacionalistických 
stran. Podle místních médií 
je tak skoro jisté, že zemi 
čekají předčasné volby. 

Severní Makedonie 
míří do NATO

Generální tajemník Severo-
atlantické aliance Jens Stol-
tenberg v alianční centrále 
v Bruselu přivítal ministry-
ni obrany Severní Makedo-
nie Radmilu Šekerinskou. 

Zástupkyně vlády ve Skopji 
bude na dnešním jednání 
ministrů obrany států NATO 
reprezentovat nově přejme-
novanou zemi, která před 
týdnem podepsala protokol 
o přistoupení k alianci.

V Belgii proběhla 
generální stávka

Belgii včera ochromila 
jednodenní generální stávka, 
kterou za zvýšení mezd 
svolaly tři odborové svazy. 
Na letištích od úterního veče-
ra nepřistávaly ani neodlétaly 
pravidelné linky. Ochromena 
byla veřejná doprava i čin-
nost úřadů, pošt či obchodů, 
jen v omezeném režimu 
fungovaly nemocnice. /čtk/

Krátce
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České trhy straší krizové stigma

Jaroslav BUKOVSKÝ

Tuzemský finanční trh zaží-
vá úkaz, který byl naposledy 
viděn během krizového roku 
2008. Investorům se zájmem 
půjčit peníze českému státu 
a snadno si tak vydělat je 
totiž jedno, jak dlouho bude 
domácí vláda prostředky 
potřebovat. Za roční i dese-
tiletou půjčku totiž inves-
toři požadují navlas stejný 
roční úrok. Obvykle přitom 
s rostoucí délkou splatnosti 
půjčky roste i úrok jako 
prémie pro investora za to, 
že se vzdává peněz na delší 

dobu. Podle ekonomů jde 
o důsledek tržní neurózy 
a možný signál recese.

Roční úrok 1,7 procenta 
požadují nyní investoři shod-
ně za své peníze poskytnuté 
Česku do února roku 2020 
stejně jako do začátku roku 
2029. „Obdobné úroky 
jsou odrazem současných 
ekonomických nejistot, kdy 
zřetelně vnímáme zpomalo-
vání ekonomik a není dosud 
zřejmé, kde se nachází jejich 
cyklické dno,“ soudí ekonom 
banky UniCredit Pavel 
Sobíšek. Podle ekonomů ale 
finanční trhy svou reakci 
přehánějí. „Stejný úrok je 

důsledkem stahování kalhot 
před brodem, když brod je 
ještě daleko,“ soudí ekonom 
Czech Fund Lukáš Kovanda. 
Takto ukvapeně podle něho 
jednají investoři primárně 
z důvodu situace v zahra-
ničí. „Tu vyhodnocují jako 
horší, než jaká ve skutečnos-
ti je,“ dodává Kovanda.

Srovnání sazeb krátko-
dobých a dlouhodobých 
půjček obecně nastává v oka-
mžiku, kdy investoři ve větší 
míře nakupují dluhopisy 
s delší splatností. Obvykle 
se tak děje ve chvílích, kdy 
se investoři domnívají, že 
se úrokové sazby již nebu-

Za roční i desetiletou 
půjčku investoři 
požadují stejný 
roční úrok.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 13. 2. 2019 Akcie na pražské burze 13. 2. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 87,50   1,16 % 

CETV 74,40   -0,13 % 

ČEZ 553,00   0,27 % 

Erste Bank 822,20   -0,12 % 

Kofola 300,00   -0,33 % 

KB 937,00   -0,05 % 

Moneta 76,75   -0,39 % 

O2 CR 246,00   -0,61 % 

Pegas 838,00   0,72 % 

Philip Mor. ČR 14 280,00   -0,28 % 

TMR 760,00 0,00 %

VIG 552,00   0,55 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

499 070

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,225

Čína 1 3,374

Dánsko 1 3,457

EMU 1 25,795

Chorvatsko 1 3,483

Japonsko 100 20,607

Kanada 1 17,229

Maďarsko 100 8,106

Norsko 1 2,643

Polsko 1 5,959

Rusko 100 34,691

Švédsko 1 2,478

Švýcarsko 1 22,688

Turecko 1 4,344

USA 1 22,819

Velká Británie 1 29,464

Výnosy českých státních dluhopisů (úrok v procentech)

 Pramen Thomson Reuters

8

7

6

5

4

3

2

1

0

-1
2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019

1,719 
1,699  

únor 2019

6,687 

5,490  
červen 2000

splatnost 1 rok splatnost 10 let

finanční 
krize

bublina 
dot.com

dou příliš zvyšovat a v delší 
budoucnosti by mohly 
dokonce klesat. To splývá 
s očekáváním horší kondice 
ekonomiky. „Ve Spojených 
státech, kde existují dlouhé 
časové řady různých dat, 
bylo vypozorováno, že 
okamžik dosažení stejných 
úroků je jev často předchá-
zející vzniku krize. V České 
republice však nemáme 
dostatek dat, abychom mohli 
vyvozovat podobné závěry,“ 
říká ekonom BH Securities 
Štěpán Křeček.

Rovnost krátkodobých 
a dlouhodobých sazeb 
nemá jen efekty pro státní 
finance. Řídí se jimi i politika 
úvěrování v ekonomice. 
„Současné nastavení sazeb 
bude motivovat banky, aby 
firmám půjčovaly na kratší 
dobu. V ekonomice tak 
mohou přestat vznikat 
dlouhodobější projekty, 
což není dobrá zpráva pro 
hospodářský rozvoj,“ dodává 
Křeček. Za poslední dvě 
dekády nastala obdobná 
situace pouze dvakrát. Vedle 
eskalace krize v roce 2008 
se tak stalo při hlasitém 
protržení technologické 
bubliny jménem dot.com 
v roce 2001. 



Realitní skupina CPI 
Property Group 
miliardáře Radovana 

Vítka vydala jako první firma 
ze střední a východní Evropy 
dluhopisy v Hongkongu. 
Hodnota emise činí podle 
informací deníku E15 zhruba 
padesát milionů eur, tedy asi 
1,3 miliardy korun. Po lis-
topadovém vydání bondů 
CPI v Japonsku jde o další 
průlomovou emisi Vítkovy 
skupiny. „Transakci v Hong-
kongu se podařilo umístit 
prostřednictvím velkého 
místního investora,“ uvedl 
zdroj obeznámený s průbě-
hem emise. CPI na dotazy 
nereagovala

Po převodu na eura je 
roční výnos z pětiletých dlu-
hopisů emitovaných v Hong-
kongu pod 2,5 procenta. 
U bondů vydaných v lis-
topadu v Japonsku za více 
než dvě miliardy korun jsou 
úroky ještě nižší. V případě 
desetiletých dluhopisů je 
těsně pod dvěma procenty, 
u tříletého dluhopisu do-
konce 1,4 procenta. „Emise 
dluhopisů v Asii je spíše 
obchodní otázka, a ne záleži-
tost práva. V České repub-
lice je vydávání dluhopisů 

nekomplikovaná věc,“ uvedl 
právník Tomáš Běhounek, 
partner v advokátní kancelá-
ři Bnt attorneys-at-law.

To potvrzuje krok CPI 
z loňského listopadu, kdy se 
firma rozhodla splatit všech-
ny dluhopisy. Věřitelům 
vyplatila 8,5 miliardy korun. 
Skupina splacení zdůvodnila 
tím, že si může půjčit levněji 
na mezinárodních trzích.   
CPI patří mezi největší realit-
ní investory ve střední a vý-
chodní Evropě i v Německu. 
Celkově skupina spravuje 
aktiva za osm miliard eur.

 
 

Daniel NOVÁK
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KONKURENCE TESLY SÍLÍ

Americký prezident 
Donald Trump hodlá 
potvrdit dohodu 

o ochraně hranic, kterou do-
jednali demokraté a republi-
káni v Kongresu. Oznámila to 
dnes televize CNN s odvolá-
ním na osoby, které s pre-
zidentem hovořily. Trump 
se podle nich chce vyhnout 
další krizi kolem financování 

vlády, jehož zablokováním 
hrozil.

Prezident dlouhodobě 
žádá, aby mu zákonodárci 
schválili uvolnění 5,7 miliar-
dy dolarů na stavbu betono-
vé zdi nebo ocelového plotu 
na jižní hranici s Mexikem. 
Před loňskými Vánocemi za-
blokoval financování části fe-
derální vlády, aby si souhlas 

Kongresu vynutil. Přestože 
nakonec ustoupil a peníze 
pro ministerstva a vládní 
agentury po 35 dnech uvolnil 
i bez požadovaných financí, 
vyhlásil další ultimátum 
s požadavkem na dohodu 
do tohoto pátku. Dříve 
připustil, že dohodu může 
vetovat, novou rozpočtovou 
krizi vlády ale vyloučil. /čtk/

Trump potvrdí rozpočtovou dohodu

INTERNETOVÝ 
GIGANT Amazon 
a automobilka Ge-

neral Motors plánují 
miliardové investice 
do společnosti Rivi-
an, která připravuje 
výrobu elektrických 

pick-upů a SUV.  
Automobilku 

by to významně 
posunulo k tomu, 

aby jako první 
na americkém trhu 

začala vyrábět 
elektrický pick-up. 
Spolupráce může 

být podle agentury 
Reuters oznámena 
ještě tento měsíc. 

 více E15.cz

Vítek vydal bondy 
v Hongkongu 

1,3
miliardy korun 

získala CPI 
Property asijskou 
emisí dluhopisů.

https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/amazon-a-general-motors-jednaji-o-vstupu-do-konkurenta-tesly-1356253
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Prostor  
na pravém 
křídle
Evropské volby se blíží a jsme 
bombardováni informace-
mi o vzniku nových stran 
a slučování těch starých. 
Naposledy v úterý oznámily 
TOP 09 a STAN, že dohodly 
společnou kandidátku. O co 
se bude hrát?

V první řadě o 21 českých 
mandátů v Evropském 
parlamentu. Tyto volby mají 
dvě zvláštnosti. Neexistují tu 
jednotlivé krajské kandidát-
ky, ale pouze jedna celostát-
ní, což je výhodné pro strany 
jednoho populárního muže 
nebo ženy. A také jde o volby 
pro fajnšmekry.

Jinak řečeno na rozdíl 
od voleb do sněmovny není 
účast kolem 60 procent, ale 
méně než dvacet. Volit chodí 
názorově vyhranění lidé. 
Lidé, jimž jde víc o politiku 
obecně než o bezprostřední 
způsob přerozdělování dávek 
a dotací. Dá se říci, že v hoj-
nějším počtu chodí k urnám 
eurovoleb voliči pravice 
a středu. Volební výsledky 
proto nebývají odrazem 
názorů a situace v zemi. Zato 
vedou k ambicím zakládat 
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Krok 
v nepravý čas
Tohle nebylo dobré načaso-
vání. Poslanci na osmý pokus 
pustili do druhého čtení 
novelu zákona o EET, která 
má zavést povinnost evidovat 
tržby pro řemeslníky, lékaře 
a vůbec ostatní profese, které 
dosud půvab slosovatelných 
účtenek objevovat nemusely.
 
Jenže co čert nechtěl, 
dlouho odkládaný důležitý 
krok legislativního procesu 
přišel zrovna ve chvíli, kdy se 

premiér a duchovní otec EET 
Andrej Babiš začal nečekaně 
stylizovat do role ochránce 
a přítele drobného a nejdrob-
nějšího českého podnikání. 
Takže souběžně s líbivými 
přísliby paušální daně a zjed-
nodušení byrokracie přichází 
zákonodárný krok směřující 
neomylně k tomu, že zatíží 
všechny soukromníky, kteří 
zatím zatíženi nebyli.

Načasování patří k základ-
ním kamenům každého 
dobrého marketingu včetně 
toho politického. Za třetí vlnu 
EET v této disciplíně vysoké 
známky nebudou.

Tvář dne

Jediný, kdo na tom 
skutečně masivně  
vydělá, jsou prodejci 
EET účetních systémů, 
řekl při projednávání 
novely zákona o EET 
poslanec Pirátů  
Mikuláš Ferjenčík. 
str. 2

Komentář Glosa Martina ČABANA

EU, v europarlamentu sedí 
jeho hnutí v nejvíce proimi-
gračním a probruselském 
uskupení liberálů ALDE.

Tlačenicí ve středu a Babi-
šovou dominancí na levici se 
odkrývá pravé voličské kříd-
lo. Jeho mluvčím je z menší 
části ODS. Před pěti lety 
vyslalo do europarlamentu 
i zástupce Svobodných. Letos 
zřejmě zůstanou tito voliči 
doma, leda by překvapivě na-
házeli protestní hlasy spoje-
né kandidátce Okamura–Sou-
kup, o níž se v zákulisí vážně 
mluví. Silou tohoto tandemu 
je, že oslovuje jednak silněji 
protiimigrační voliče levice, 
ale pro část voličů pravice 
může být současně stranou 
protestu. 

Tato koalice opuštěných 
voličů by mohla duo Oka-
mura–Soukup vytáhnout 
překvapivě vysoko. Je to 
samozřejmě jen teorie. Sou-
kupovo i Okamurovo hnutí 
stojí na osobnostech řekně-
me psychologicky akcentova-
ných, což jakékoli předpově-
di značně komplikuje.

Bohumil 
PEČINKA
komentátor  
týdeníku  
Reflex

neurčité strany na jedno po- 
užití. Tak tomu je i tentokrát.

Už tradičně je přecpáno 
v politickém středu: lidovci, 
kandidátka TOP 09 a STAN, 
vznik nové strany ohlásil eu-
roposlanec Štětina a rovněž 
europoslanec Telička, který 
byl zvolen za hnutí ANO. Je 
zajímavé, že se ani nesnaží 
oslovit bývalé voliče Babišova 
hnutí, ale usiluje o ty středo-

vé. Do téhož prostoru míří 
i proevropští Piráti a zčásti 
ODS. 

Levicové voliče, známé 
spíše zdrženlivým vztahem 
k EU, nejspíš dominantně 
osloví Andrej Babiš a okrajo-
vě KSČM. ČSSD bude mít vel-
ký problém svého zástupce 
do Štrasburku prosadit. 

U Babiše je zvláštní, jakou 
hru se svými podporovateli 
hraje. Zatímco doma se 
profiluje jako hlasitý kritik 
migrační a regulační politiky 

Koalice opuštěných 
voličů by mohla 
nečekaně vysoko 
vytáhnout duo 
Okamura–Soukup
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Český průmysl zůstává i nadále 
spolehlivým motorem české 
ekonomiky, který pumpuje 

do veřejných rozpočtů miliardy 
korun. Dotčené obce však mají 
z těchto peněz nedostatečný podíl, 
a to snižuje jejich potenciál k rozvoji 
i motivaci k podpoře rozvoje nejen 
průmyslových zón. V důsledku 
Česko přichází o prostory vhodné 
k výstavbě industriálních nemovitos-
tí a postupně ztrácí dech v souboji 
o investory s okolními zeměmi.

Prvotním impulsem k uspořá-
dání akce bylo představení studie 
KPMG, která analyzovala finanční 
a nefinanční přínosy průmyslové 
nemovitosti. 

•  Studie KPMG potvrdila, že 
provozy v průmyslových halách 
generují miliardy do veřejných 
rozpočtů

•  České obce přesto stagnují a celé 
zemi aktuálně hrozí zpomalení 
ekonomiky

•  Panattoni Europe chce obcím 
vrátit motivaci k rozvoji nejen 
průmyslových zón

V rámci analýzy,která pracovala 
s modelovým výrobním závodem 
o rozloze 25 000 m2 a 140 zaměst-
nancích bylo spočítáno, že díky 
takové budově přitečou do veřejných 
rozpočtů jen z daní, odvodů a po-
jistného téměř tři miliardy korun. 
Z toho připadne státu na daních té-
měř 2,3 miliardy, dotčené obci přímo 
pak jen 15 milionů korun. Výstavba 
a následný provoz závodu dále vyge-
neruje v ČR celkovou spotřebu přes 
61 miliard korun a celkové tržby 
ve výši téměř 112 miliard korun,“ 
uvedl Petr Toman, partner KPMG.

„Toto setkání jsme iniciovali 
proto, že se jako lídr českého trhu 
už nemůžeme dívat na to, jak obce 
stagnují a stávají se apatické k rozvo-
ji, přestože mají šanci vzkvétat. Když 
vidím město, které už desítky let 
čeká na obchvat a rozšíření přetížené 
kanalizace, a přitom má za humny 
5 průmyslových hal, říkám si, že 
tady je něco špatně. Naše společnost 
potřebuje, aby obce měly větší podíl 

na daňových příjmech generovaných 
ve vlastním katastru, a dokázaly 
si tak samy poradit s negativními 
dopady průmyslu, a ještě k tomu 
využily část těchto prostředků k další-
mu rozvoji,“ vysvětluje Pavel Sovička, 
generální ředitel Panattoni Europe 
pro ČR a Slovensko.

„Současný systém přerozdělování 
daní je pro obce demotivující. Staros-

tům se vlastně nemůžeme divit. Proč 
by měli podporovat výstavbu nových 
průmyslových zón, když většina 
odvodů v obci nezůstane a obyvatelé 
jsou většinou proti? Výmluvným 
příkladem jsou obce ve Středočeském 
kraji, z nichž se postupně stávají 
,noclehárny‘ pro Prahu a městečka 
duchů, která investují prakticky jen 
do toho, do čeho musí,“ řekl Jakub 
Holec z realitně poradenské společ-
nosti 108 Agency.

Průmyslový developer Panatto-
ni Europe je lídrem na českém 
i evropském trhu industriálních 
nemovitostí. Jeho aktuální apel 
na spravedlivější přerozdělení daní 
ve prospěch dotčených obcí navazuje 
na dlouhodobé poslání dobrého sou-
seda, podle kterého se firma chová 
ve všech lokalitách, v nichž působí. 
Zároveň tato aktivita souvisí i se 
snahou vyhledávat nové prostory 
k výstavbě mimo klasické „zelené 
louky“. V loňském roce Panattoni 
Europe oznámila, že má jen v Česku 
v přípravě přes 2 miliony m2 brown-
fieldů.

„Toto setkání jsme 
iniciovali proto, že se 

jako lídr českého trhu 
už nemůžeme dívat 

na to, jak obce stagnují 
a stávají se apatické 

k rozvoji, přestože mají 
šanci vzkvétat.

Průmysl jako šance pro obce
V Praze dne 29. 1. 2019 proběhlo diskuzní setkání, které inicioval stavitel průmyslových 
zón Panattoni Europe ve spolupráci s poradenskou společností KPMG. Setkání se 
uskutečnilo pod záštitou Asociace pro rozvoj trhu nemovitostí, Asociace developerů, 
Sdružení pro zahraniční investice – AFI a Czechinvest.  
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Zbytek Evropy by 
se u nás mohl poučit

V Thunovském paláci v těsném sousedství Pražského hradu už 
sto let sídlí britští velvyslanci. Ten současný sem přišel před 
rokem a české hosty už zdraví lámanou češtinou. „Musím 
totiž rozumět, co si lidé povídají, to pak slyšíte věci. Také 
musím rozumět zprávám,“ říká britský velvyslanec Nick 
Archer. Jeho hlavní agendou je v současné době brexit.

NGUYEN Thuong Ly

 Jaké je to být diploma-
tem v době, kdy Británie 
odchází z Evropské unie? 
Musíte vysvětlovat situaci, 
která se neustále mění. 
Od toho ale diplomaté jsou. 
Kdybych byl doktorem, 
stanu se dobrým doktorem 
až v momentě, kdy přijde 
nemocný pacient. Stejně 
tak se řádným diplomatem 
stávám ve chvíli, kdy se 
musím vypořádat s nějakou 
diplomatickou výzvou.

 Takže jste rád, že máte 
takovou výzvu?

Rozhodně to dělá život v Ev-
ropě podstatně zajímavěj-
ším. Komunikuji například 
hodně se svými britskými 
kolegy z jiných zemí, zejmé-
na pak ze zemí visegrádské 
čtyřky.

 Věříte, že Spojené krá-
lovství odejde z Evropské 
unie na konci března? 
Ano, odejde. Náš úkol je 
nyní takový, abychom odešli 
za dohodnutých podmínek, 
a ne bez dohody. Divoký 
brexit by byl špatný pro 
všechny strany.

 Bude vyjednávání o tr-
valé dohodě mezi Velkou 
Británií a EU tak složité, 
jako je dnes to o dočasné 
smlouvě? 
Bude tam hodně rozhodování, 
bude to velká, skoro až byro-
kratická výzva, aby se pokryly 
všechny oblasti vzájemných 
vztahů. A to v přechodném 
období, které nám zbývá, tedy 
do konce roku 2020. Výhodou 
současných těžkých vyjed-
návání je to, že to nebudeme 
muset dělat později. Jestli se 
tedy dostaneme k dohodnuté-
mu odchodu 29. března, pak 

většina nejtěžších záležitostí 
bude vyřešena.

 Donald Tusk minulý 
týden řekl, že „existuje 
vyhrazené místo v pekle 
pro ty, kdo podporovali 
brexit bez jediného názna-
ku plánu“. Co si myslíte 
o politicích, jako jsou Nigel 
Farage nebo Boris John-
son, kteří se nepřihlásili 
k odpovědnosti a veškerou 
práci nechali na Therese 
Mayové? 
Oni obhajovali určitý směr 
a podařilo se jim k tomu pře-

svědčit lidi. Možná to bude 
znít otřepaně, ale to je demo-
kracie. Tehdejší premiér 
David Cameron obhajoval 
setrvání v unii, prohrál, vzal 
na sebe odpovědnost a re-
zignoval. Farage navíc nebyl 
tehdy ve vládě, nikdy nebyl 
odpovědný.

 Odchod z unie ale 
podporovali i další politici, 
nejen Farage. 
Víte, já se této otázce vyhnu, 
protože moje práce je pouze 
řešit situaci, ve které se nyní 
nacházíme. Můj názor na to, 
koho z toho vinit, není o nic 
podstatnější než ten váš. 
Moje práce je zajistit, aby 
Češi porozuměli tomu, čeho 
chceme dosáhnout a jaké to 
bude mít následky. Jsem rád, 
že se k tomu česká vláda staví 
velmi rozumně.

 Byla chyba to referen-
dum vůbec vyvolávat? 
To je politická otázka, diplo-
maté nejsou politici.

 Češi vždy považovali 
Brity za spojence, co se 
týká prosazování skeptič-
tějšího proudu uvnitř EU. 
Všímali si toho Britové? 
Moc se mi nelíbí představa, 
že jsme podporovali skepticis-
mus. Máte pravdu, že se tomu 
tak často říká, ale není to tak 
jednoduché. Spolu s Čechy 
jsme například byli jedni 
z největších podporovatelů 
dokončení jednotného trhu 
služeb. Nejsme zcela skeptičtí, 

Pokud lídři 
ostatních evrop
ských  zemí 
nebudou pře
mýšlet o věcech, 
které přišly 
v kontextu brit
ského referen
da, pak mohou 
opravdu popu
listické hlasy 
posílit.
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je ale pravda, že sdílíme libe-
rálnější a otevřenější pohled 
na to, jak by Evropa měla fun-
govat. Že by se měl klást důraz 
více na národní státy a méně 
na nadnárodní struktury. 

Odchod Británie nepochyb-
ně vytváří výzvu pro ty státy, 
které jsme nejednou názorově 
vedli. Už nyní vidíme, že se 
naši bývalí spojenci sjednocu-
jí, aby tento hlas byl v Evropě 
nadále slyšet. V určitém 
směru už to není naše věc, 
ale i my chceme prosperu-
jící Evropu jakožto souseda 
a obchodního partnera, 
a proto chceme, aby tento 
hlas nezanikl. 

 Jedna z českých par-
lamentních stran se chce 
Británií inspirovat a podpo-
ruje odchod Česka z EU. 
Británie je hodna následování 
v mnoha směrech, ale tady 
jsou důležitá fakta. Není to 
zcela moje věc, ale mohu říct, 
že brexit neznamená czexit. 
Máme odlišnou geografii 
i historii. My například nejsme 
těsně obklopeni členskými 
zeměmi EU. Británie je navíc 
součásti G7, lidé na to zapo-
mínají, ale naše ekonomika 
je z globálního hlediska ob-
rovská a máme tak možnosti, 
které středoevropské země 
nemají. Musíte si to vyřešit 
sami, ale nebylo by dobré 
předpokládat, že to, co fun-
govalo u nás, bude fungovat 
i v jiných zemích.

 Za několik měsíců 
budou země EU volit nové 
poslance do Evropského 
parlamentu. Panují obavy, 
že budou posilovat popu-
lističtější, skeptičtější a na-
cionalističtější strany. Je to 
podle vás reálná obava?
Britové říkají, že by se měl 
zbytek Evropy pečlivě podí-
vat, jak probíhají současné 
debaty v Británii, a možná se 
v něčem poučit. Můžete najít 
řadu věcí, které v minulosti 
ovlivnily dění v Británii. Nej-
zřetelnější je pocit, že se velká 
rozhodnutí příliš vzdalují 
lidem. 

Ať už to nazvete popu-
lismem nebo ne, je tu silný 
názor, že by se rozhodování 
mělo vrátit blíže k lidem. 
Jako politik v členské zemi EU 
si pak musíte říct – převládá 
tento názor i v mé zemi? Měli 
bychom s tím něco dělat? Po-

kud lídři ostatních evropských 
zemí nebudou přemýšlet 
o věcech, které přišly v kon-
textu britského referenda, pak 
mohou opravdu populistické 
hlasy posílit.

 Obchodní vztahy 
mezi Británií a Českem 
za poslední rok ochladly. 
Klesl český export a mno-
ho zdejších firem je ze 
současné nestabilní situace 
v Británii nervózních. Vrátí 
se po brexitu tyto vztahy 
na předchozí úroveň? 
Byznys nesnáší nejistotu a teď 
je období těžkého vyjednává-
ní. Nepřekvapuje, že podniky 
otálejí se svými rozhodnu-
tími, odsouvají investice 
a čekají, jak bude vypadat 
nové obchodní prostředí. 
Jsem přesvědčen, že až se 
dostaneme přes toto přechod-
né období, vztahy se vrátí 
k normálu. Jak moc budou 
normální a prosperující, záleží 
také na globálních trendech. 
Vypadá to, že německá ekono-
mika směřuje k recesi, což by 
mělo velký dopad. Eurozóna 
prochází obdobím nejistoty. 

více odmítané, protože jich 
je na některých místech 
velké množství. Jak Češi vědí, 
opravdu nejsme v porovnání 
s dalšími zeměmi EU rasističtí 
nebo xenofobní. Především 
v Londýně je rasové napětí 
velmi malé.

 Takže nelibost vůči 
polským nebo českým 
pracovníkům v britské spo-
lečnosti nepřetrvává? 
Musím tomu věřit, když 
mi lidé říkají o rasistických 
incidentech. Jestli tomu 
rozumím, stává se to častěji 
v místech, kde lidé nejsou 
zvyklí na cizince. Kde se bojí, 
že cizinci budou využívat mís-
ta ve školách, nemocnicích 
a další sociální služby na úkor 
místních. Je to práce i pro 
britskou vládu, aby lidem 
ukázala, že jejich pohled je 
nepřesný. 

 Jaké to je jednat s čes-
kým premiérem Andrejem 
Babišem? 
Velice přímočaré.

 Myslíte si, že by si 
v Británii dokázal udržet 
trestně stíhaný premiér 
svou pozici? 
Co děláte ve vaší zemi, je vaše 
věc. Nemohu si vzpomenout 
na případ v Británii, kdy by 
tato hypotetická otázka vznik-
la. Myslím si, že vaše vláda je 
skvělá v tom, jak rozumí na-
šim problémům, uvědomuje 
si důležitost vzájemných vzta-
hů a usiluje o to, abychom 
si zůstali blízcí i po brexitu. 
Na mnoho záležitostí máme 
stejný názor. Když se podívá-
me na Ukrajinu, Rusko, Čínu 
nebo Myanmar, naše instinkty 
jsou velmi podobné.

• Ve službách britského 
ministerstva zahraničí působí 
na různých pozicích od roku 
1983. V letech 2006–2008 
byl vysokým komisařem 
(obdoba velvyslance) 
na Maltě, v letech 2008 až 
2012 velvyslancem v Dánsku. 
Do České republiky přišel 
jako diplomat v lednu 
2018. Je ženatý s Ericou 
Powerovou, mají spolu syny 
Alexandera a Christiana.

Nick  
ARCHER (58)

Moje práce je 
zajistit, aby Češi 
porozuměli 
tomu, čeho 
chceme 
dosáhnout 
a jaké to bude 
mít následky.
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Chceme pracovat co nejvíce 
pro to, abychom se mohli vrá-
tit k obchodním vztahům, kde 
je více prodejů, více investic. 
Záleží na globálním prostředí, 
na míře protekcionismu.

 Bude Británie po brexi-
tu více otevřená dalším 
trhům, například ruskému 
nebo čínskému?
Jsme otevřeni trhům, které 
rostou. Nejsem ekonom, ale 
nemyslím, že čínský nebo 
ruský trh roste v současné 
době nějak významně. Vždy 
jsme byli otevřená ekonomi-
ka, vychází to i z naší historie. 
Po několik generací obcho-
dujeme s Blízkým výcho-
dem, dříve to bylo založené 
na obraně a ropě, dnes jim 
prodáváme zdravotní péči 
nebo vzdělávání. Vracíme se 
zpátky do Latinské Ameriky, 
roste spolupráce s Mexikem, 
Argentinou, s Brazílií. Zamě-
řujeme se i na jihovýchodní 
Asii. Svět je velký a my máme 
služby i zboží, o které je 
zájem. Proto můžeme být re-
lativně v klidu, co se týká naší 
budoucnosti po brexitu.

 Poděkoval jste české 
vládě za zákon pro případ 
tvrdého brexitu. Řekl jste, 
že je jeden z nejštědřejších 
z celé unie. Nabídne Britá-
nie stejné podmínky? 
Vždy jsme říkali, že toto by 
nemělo být předmětem vyjed-
návání. Češi žijící v Británii 
budou mít stejná práva, stejný 
status jako dosud. Chceme 
Čechům vyjít co nejvíce 
vstříc. Jsou to profesionálo-
vé, manažeři, doktoři a my 
si je tam chceme ponechat. 
V referendu o brexitu nešlo 
o to zbavit se cizinců, ale o to, 
abychom měli nad migrací 
národní kontrolu. Až ji bude-
me mít, chceme být i nadále 
otevření.

 Mluvilo se ale o tom, 
že mnoha Britům, kteří 
chtěli odejít z unie, vadili 
právě pracovníci z nových 
evropských zemí, zejména 
z Polska, ale i z Česka. 
Slyšel jsem o tom a je to velmi 
znepokojující. Nevím, co je 
pravda. Myslím si, že si Brito-
vé často pletou Čechy s jinými 
národy, které jsou možná 



Stará láska, 
Nerez... a Lucia

Minirecenze

Dušan KÜTNER

K nedožitým padesátým naro-
zeninám fenomenální osobnosti 
folkové hudební scény a jedné ze 
tří hlavních person folkrockové 
legendy Nerez Zuzany Navarové, 
která předčasně zemřela v roce 
2004, vyšlo před deseti lety vzpo-
mínkové album. Zpěvačka Klára 
Vytisková, jejíž otec s Nerezem 
hrával, tehdy prohlásila: „Zuzana 
byla natolik originální, že vůbec 
nejde ji kopírovat nebo napodo-
bovat.“

Přesto se o to hlavní motor 
jedné z nejoriginálnějších folko-
vých skupin Zdeněk Vřešťál a Vít 
Sázavský pokusili, když mezi 
sebe přijali zpěvačku se sloven-
ským původem Lucii Šoralovou. 
Výsledkem je nové, autorské 
album nazvané Zlom vydané 
skutečně pod původním názvem 
Nerez, nikoli Neřež, jak si kapela 
říkala po smrti Navarové.

Pro skupinu je to skutečně 
milník, protože svůj původní 
název neužívala přes dvacet let. 
Zvuk kapely byl přitom s žen-
ským hlasem vždy a úspěšně 
spojován. A Vřešťál se Sázavským 
onen dámský hlas po celou dobu 
usilovně hledali, až jej po Mar-
tině Fialové, Magdě Škardové, 

Kateřině Koščové a právě Kláře 
Vytiskové, zdá se, alespoň pro 
tuto dobu našli.

Na duo Vřešťál–Sázavský je 
na novém albu opět naprostý 
spoleh. Nechybějí typické folk-
rockové „nerezovky“ jako odleh-
čená Bosanoha nebo blues Vím, 
že víš. To, že se Lucia Šoralová 
stala řádnou členkou uznávaného 

dua, dokládá skutečnost, že je 
autorkou pěti skladeb – stejně 
jako složil Vřešťál.

Lucia Šoralová je skvělá zpě-
vačka, která Navarovou rozhodně 
nenapodobuje a snaží se jít svou 
cestou stejně jako ve svém věku 
šla její předchůdkyně. Má s ní 
společné to, že umí podat folko-
vou píseň stejně jemně, hravě 
i intenzivně jako ve skladbách 
s židovskou či východoevropskou 
melodikou Vřes, Ani ohevet ot-
cha, Neleťte léta či v hodně smut-
né maďarské lidovce Ederlezi.

Možná je v některých pasážích 
trochu afektovanější a v jiných 
zase o něco temnější, jako třeba 
v coververzi staré nerezovské 
písně Budeme si spolu žít, která 
se původně jmenovala Na dně. 
Proč ne. Z alba ale poněkud 
vybočuje až příliš hysterická 

závěrečná a titulní skladba Zlom, 
protože volání zpěvačky po tom, 
aby jí někdo ublížil, zní přece jen 
nevěrohodně až podivně.

Nerezovských osudových 
písní jako Já s Tebou žít nebudu, 
Rozpravy, Tisíc dnů mezi námi, 
Hlava v krupobití nebo Kočky 
na novém albu příliš není. On to 
není ani ten původní Nerez a už 
nejspíše logicky nikdy nebude.

Ale to nemusí vadit. Spojení 
Vřešťála, Sázavského a Lucie 
Šoralové má i tak svůj zvuk, 
poetiku, atmosféru, vtip – a tím 
pádem i smysl. A to je hlavní.

Není to původní Nerez 
a už nikdy nebude. Ale 
to nemusí vadit. Spojení 
Vřešťála, Sázavského 
a Lucie Šoralové má 
i tak svůj zvuk, poetiku, 
atmosféru, vtip – a tím 
pádem i smysl.

NOVOU ROVNOCENNOU ČLENKU kapely Nerez/Neřež hledala 
dvojice Vřešťál–Sázavský po odchodu Zuzany Navarové přes dvacet let. 
V Lucii Šoralové ji alespoň pro tuto dobu našla.
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KNIHA
Alice Horáčková: 
Neotevřené 
dopisy
(Vydalo: Argo)

Alena byla dcerou zlat-
níka, jemuž komunisté 
sebrali živnost a skončil 
v Jáchymově. Po osma-
šedesátém emigrovala 
do Francie, ale s manže-
lem výtvarníkem se kvůli 
nadcházejícímu narození dcery brzy vrátili zpět. 
V době normalizace musela táhnout domác-
nost sama podřadnou prací, protože díla jejího 
manžela byla záměrně bojkotována. Svědectví 
o životě pod nadvládou jedné strany a za neustá-
lého sledování estébáky podává autorka v neob-
vyklé formě monologu ženy, která přes všechny 
útrapy vzpomíná na své mládí s nadhledem 
a humorem. Dopisy, jež Alena objevila po smrti 
svého muže, jen umocňují napětí, které vedlo 
skutečnou protagonistku k výpovědi o jejím 
životě. Román nominantky na cenu Magnesia 
Litera za rok 2014 nabízí pohled na dobu, z níž 
stále mrazí.

Zuzana DOROGIOVÁ

FILM
Lego příběh 2 
(Režie: Mike Mitchell)

Před pěti lety slušňák Emmett zachránil Lego 
svět, zatímco jeden kluk přemluvil svého otce, 
aby si mohl hrát s jeho stavebnicí. Co když si 
s ní ale chce hrát i jeho mladší sestra, a tím 
pádem Lego město obsadí monstra z Duplo 
kostek? Druhé technicky a vizuálně ohromující 
dobrodružství z prostředí oblíbené hry, které 
se chytře a emotivně proplétá se vztahy mezi 
jeho lidskými majiteli, znovu posouvá možnosti 
rodinného animovaného filmu o kousek dál. Ki-
netická moderní akce rychle a víceméně přesně 
střílí hlášky, vtipy, sebeironické a popkulturní 
odkazy. Kromě toho se vynalézaví tvůrci, mezi 
něž stále patří i dvojice Phil Lord a Chris Miller, 
nebojí o něco sofistikovanější vypravěčské linie, 
která se dokonce pouští do boření genderových 
stereotypů.
 
Iva PŘIVŘELOVÁ
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NEREZ & LUCIA: Zlom
Vydal: Warner Music
Délka: 41 minut
Hodnocení: 70 %
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Hlavní soutěž filmového 
festivalu v Berlíně, 
v níž po odstou-

pení novinky Čang I-Moua 
kvůli technickým problémům 
v postprodukci zůstalo jen 
šestnáct titulů, novináře opět 
zas tolik nevzrušuje. O trochu 
větší zájem ale doprovázejí 
režijní debuty známých herců 
nominovaných na Oscara či 
přímo jeho držitelů, kterých se 
na Berlinale sešly hned tři. 

Casey Affleck (na snímku 
s herečkou Annou Pniowskou) 
přijel do Německa s postapo-
kalyptickým dramatem Světlo 
mého života. V mrazivé Ame-
rice, kde vymřela většina žen, 
vypráví příběh o vztahu dcery 
a otce, kterého si sám zahrál.

„Celý film se postupně vyvi-
nul z rozhovorů s mými syny. 
Začal jsem si psát scény, až to 
začalo vypadat jako film,“ řekl.

Berlinale hledí na hercerežiséry

„Někdy je jednodušší, když 
všechno pochází z jednoho 
zdroje. Nemusíte tolik vysvět-
lovat, co čím myslíte. A také 
nemohu nikoho vinit, pokud 
něco nefunguje,“ řekl.

Light of My Life vznikal 
v době, kdy Affleck získal 
Oscara za Místo u moře, tedy 
ještě před kontroverzí kolem 

hercova údajného nevhodného 
chování k ženám na natáčecím 
place.

Přesto snímek o výchově 
dívky k samostatnosti někteří 
novináři četli jako reakci právě 
na ona obvinění. „Film vyjad-
řuje hodnoty, ve které věřím, 
nezávisle na hnutí Me Too,“ 
podotkl Affleck.
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Mediální dům Czech News Center spolu s ekonomickým deníkem E15 pořádají pod značkou E15
Premium odbornou konferenci

Generální partner:

Partner:

ART NOUVEAU PALACE HOTEL 
7. 3. 2019

Program:
8.30 - 9.00 registrace

Blok 1: „JAK NEJLÉPE PRODAT SVOJI FIRMU“
9.00 - 10.00 prezentace, moderovaná panelová diskuze

Řečníci:
David Pirner - Managing Partner, Grant Thorton

Petr Koblic - generální ředitel, Burza cenných papírů Praha

Blok 2: „CO S NABYTÝMI PENĚZI“
10.15 - 11.15 prezentace, moderovaná panelová diskuze

Řečníci:
Mark Robinson - Head of Asset Management, Encor Wealth Management

Tomáš Vlk - hlavní analytik, Patria Finance

Blok 3: „KONKRÉTNÍ INVESTIČNÍ PŘÍLEŽITOSTI”
11.30 - 12.30 prezentace

Řečníci:
Lubor Žalman - Partner, Encor Wealth Management

Omar Koleilat - CEO, Crestyl

 Moderátor: Lukáš Kovanda

Více podrobností o akci naleznete na events.e15.cz/investice-bohatstvi-2/

INVESTICE & BOHATSTVÍ

299629/128 inzerce

Jonah Hill, nominovaný 
na Oscara za role ve sním-
cích Moneyball a Vlk z Wall 
Street, v Berlíně představil 
snímek Mid 90’s, který napsal 
a zrežíroval, avšak jako herec 
se v něm neobjevil. Fikce 
o jedenáctiletém klukovi, který 
se snaží zapadnout do party 
skejťáků, připomněla některým 
divákům kultovní Kids. A na to 
byl Hill připraven – v jedné 
scéně se proto mihne jejich 
scenárista Harmony Korine.

„Chtěl jsem dát najevo, že 
nejsem blbec a že to srovnání 
chápu. Akorát Kids vyjadřu-
jí nihilismus oné generace 
a vznikli přímo v té době. Můj 
film je rekonstrukce devade-
sátých let vyprávěná s určitou 
reflexí,“ vysvětloval Hill.

Film nevychází z jeho zkuše-
ností. Polemika se stereotypní 
představou, že kluci nemají 

vyjadřovat emoce, mu je 
nicméně blízká. „Strávil jsem 
dost let tím, že jsem dělal to, 
co jsem si myslel, že ode mne 
lidé očekávají. Děsilo mě, že 
zjistí, že nejsem ten kámoš ze 
Superbad,“ svěřil se pětatřiceti-
letý filmař.

Britský herec Chiwetel Ejio-
for, známý nejen z oscarového 
dramatu Dvanáct let v řetě-
zech, si pro svůj režijní debut 
vybral skutečný příběh chlapce 
z Malawi. Díky vzdělání 
a odhodlání klučina zachrá-
nil svou rodinu v době sucha 
a hladomoru. Jeho poněkud 
sentimentální převyprávění 
knihy Chlapec, který spoutal 
vítr bude v březnu k vidění 
na Netflixu. 

Iva PŘIVŘELOVÁ 
Autorka je spolupracovnici 
redakce
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Foto dne 

PŘÍLEŽITOST. 
Americký voják 
využívá možnosti 
vyfotit si na letišti 
ve Varšavě přílet 
amerického 
viceprezidenta Mikea 
Pence. Politik se tam 
účastní mezinárodní 
konference o Blízkém 
východě, kterou 
pořádají Spojené 
státy.
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Kdybych nosil klobouk, 
hluboko ho smeknu před 
cestovatelem, spisovatelem 
a fotografem Miroslavem Zik-
mundem, který se právě dnes 
dožívá neuvěřitelných stých 
narozenin. Když jsem rozum 
bral, s Jiřím Hanzelkou se pro 
mne stali symboly objevování 
světa a jejich knihy a rozhlaso-
vé reportáže s líčením návštěv 
Latinské Ameriky, Afriky, 
Asie a Austrálie nebo popisy 
výstupu na Kilimandžáro jsem 
hltal jako detektivky. 

Tehdy jsem nevěděl, že 
v roce 1964 sepsali čtyři 
zvláštní zprávy, v nichž směle 

předpověděli zánik Sovětské-
ho svazu a taky si to pěkně 
odskákali. Nikdy se nesehnuli 
a je skvělé, že se po listopa-
du 1989 dočkali rehabilitace 
včetně medaile Za zásluhy 
od Václava Havla. Dneska ji 
dostává František Ringo Čech, 
Petr Žantovský nebo Luděk 
Sobota, že. 

Moc se mi líbí páně Zik-
mundovo krédo: „Když člověk 
cestuje, pozná sám sebe. Je 
to nastavené zrcadlo. Naučili 
jsme se skromnosti. Rychle 
zjistíte, že chodit s nosem 
nahoru se nevyplácí.“ Takže 
upřímné gratulace do Zlína!

Svérázný dárek k jiným 
narozeninám, které oslaví 
přespříští pondělí, dostal další 
úctyhodný jubilant, 83letý 
hudební kritik Jiří Černý. Od-
povědná redaktorka progra-

mu Dvojky Českého rozhlasu 
Kateřina Dvořáková zrušila 
se souhlasem vedoucího sta-
nice Ondřeje Nováčka, sluhy 
ředitele Reného Zavorala, 
který už mnohokrát osvědčil 
naprostou nekompetentnost, 
Černého výborný pořad Klub 
osamělých srdcí seržanta Pe-
pře, který se vysílal třináct let 
a dosáhl počtu 551 premiér, 
v nichž zaznělo na 3700 skvě- 
lých nahrávek. V rámci 
inovace jsem se dozvěděl, že 
novou posilou tam se svým 
obvyklým tlacháním bude 
Halina Pawlowská. Tomu 
už se nemůžete ani smát. 

Poté co Jiřího s jeho tehdejší 
manželkou Mirkou na počátku 
normalizace z rádia vyho-
dili za nezapomenutelnou 
Houpačku, dočkal se na stará 
kolena znovu pěkného vděku. 
Co na tuhle hanebnost od-
poví Rada Českého rozhlasu 
s experty formátu Hany 
Dohnálkové, Slávka Jandáka 
nebo experta na pornografii 
na Vltavě Tomáše Kňourka?

Šťastné i kyselé oslavy
Z Rejžkova deníčku

 
Jan 
REJŽEK
kritik 
a publicista

Hanzelka a Zikmund 
se nikdy nesehnuli 
a je skvělé, že se 
po listopadu 1989 
dočkali rehabilitace.
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Nové změny v daních
Už se stalo zvykem, že v daních 
jsou každý rok změny. Ani letos 
tomu nebude jinak včetně 
daňového přiznání za rok 2018. 
Největší novinkou asi je, že se pro 
živnostníky a podnikatele snižují 
maximální částky výdajových 
paušálů. Připraven už je i další 
daňový balíček, který již schválila 
sněmovna.

text 
ADÁMKOVÁ Alena

Změny v daňovém přiznání za rok 2018

Vyšší sleva na dítě
Za rok 2018 lze uplatnit vyšší slevu na děti. Za první dítě si 
odečtete nově 15 204 korun, což je o 1800 více než za rok 
předešlý. Za druhé dítě sleva zůstala ve výši 19 404 a za třetí 
a případně další děti činí 24 204 korun. Daňovou slevu může 
ale uplatnit jen jeden z rodičů.

Vyšší školkovné
Rodiče dětí předškolního věku, které navštěvují školku nebo 
jiné podobné zařízení, si mohou odečíst z daní takzvané 
školkovné. Za rok 2018 je to 12 200 korun, což je o 1200 více 
než rok předešlý.

Ale pozor! „Od zdaňovacího období 2018 byly zpřísněny 
požadavky na formální náležitosti potvrzení. Daňoví poplat
níci by si měli dát pozor na to, zda jim příslušné předškolní 
zařízení vydalo potvrzení v požadovaném rozsahu. Na potvr
zení musí být uvedeno jméno dítěte, celková částka výdajů 
a dále údaje o zápisu zařízení do rejstříků nebo datum vzniku 
živnostenského oprávnění,“ vysvětluje daňová poradkyně 
Pavla Jánišová. I tuto slevu však může uplatnit pouze jeden 
z rodičů. 

Daňový bonus
Pokud jsou uplatněná daňová zvýhodnění vyšší než sa
motná daň z příjmu, mají zaměstnanci i osoby samostatně 
výdělečně činné nárok na takzvaný daňový bonus ve výši 
tohoto rozdílu. Dostanou ho od státu. Ten vznikne ale 
pouze v případě, že rozhodné příjmy za rok 2018 jsou vyšší 
než 73 200 korun.

Na bonus ale nemá automaticky nárok každý. Dostat ho 
mohou jen ti, kteří za rok 2018 měli příjem nejméně ve výši 
šestinásobku minimální měsíční mzdy. 

„Díky výraznému zvýšení minimální mzdy došlo také 
ke zvýšení dolní hranice příjmu pro vznik nároku na daňový 
bonus, a to na 73 200 korun,“ připomíná daňová poradkyně 
Jitka Nová a dodává, že musí jít skutečně o příjmy z podniká
ní či ze zaměstnání, nepočítají se už peníze z pronájmu nebo 

výnosy z kapitálového majetku. Stejné daňové zvýhodnění 
na děti platí samozřejmě i pro zaměstnance, za které daňové 
náležitosti řeší zaměstnavatel. 

Tato částka se vypočítává z minimální mzdy platné 
v daném roce a je jejím šestinásobkem. Loni byla minimální 
mzda 12 200 korun. A pro upřesnění – do rozhodných příjmů 
se počítají jen příjmy z výdělečné a závislé činnosti.

Nižší výdajové paušály
Řada podnikatelů využívá takzvané paušály, tedy výdaje 
si uplatňuje procentem stanoveným z příjmů. Nemusí tak 
schraňovat každou účtenku. Ovšem za rok 2018 se maximál
ní částka výdajů paušálem snížila.

Limit pro využití výdajových paušálů je nyní jeden milion 
korun. To znamená, že například při uplatnění 80procentní
ho výdajového paušálu, který platí především pro řemesl
níky, mohou nyní výdaje dosahovat maximálně 800 tisíc 
korun, u 60procentního paušálu, který uplatňuje většina 
živnostníků, je to 600 tisíc korun a tak dál.

Ovšem vrátila se možnost odečíst si i u paušálu zvýhod
nění na děti a slevu na manželku či manžela, jehož příjmy 
nejsou vyšší než 68 tisíc korun za rok.
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Limit pro využití 
výdajových paušálů 
je nyní jeden milion 
korun. To znamená, 
že například 
při uplatnění 
80procentního 
výdajového paušálu 
mohou nyní 
výdaje dosahovat 
maximálně 800 tisíc 
korun.
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Přiznání k dani 
z příjmu fyzických 
osob za rok 2018 
je letos možné 
podat ještě prvního 
dubna. Posledního 
března je totiž 
neděle.

Solidární daň
„Další změna se týká solidárního zvýšení daně. Za rok 2018 
je nový limit, se kterým se porovnává výše příjmů, na částce 
1 438 992 korun. Tedy rozdíl mezi součtem příjmů ze závislé 
činnosti a samostatné činnosti a touto částkou podléhá 
solidárnímu zvýšení daně ve výši sedm procent,“ říká daňová 
odbornice Jánišová. Na solidární dani tak někteří lidé zaplatí 
letos méně.

Přiznání k dani z příjmu fyzických osob za rok 2018 je 
letos potřeba podat nejpozději prvního dubna. Posledního 
března je totiž neděle, a tak se termín o jeden den posunul. 

Změny v daňové oblasti během roku 2019

Podnikatelé mohou během roku 2019 čekat několik novinek 
u daně z příjmů. Jde třeba o opatření proti účelové optimali
zaci či o vyšší limit pro výdajové paušály. 

Novinky přináší daňový balíček, který Poslanecká 
sněmovna schválila hlasy skoro všech stran (jediní Piráti se 
zdrželi hlasování) krátce před Vánoci. 

Opatření proti účelové optimalizaci
Jedním z hlavních důvodů předložení zákona byla transpozi
ce směrnice proti praktikám vyhýbání se daňovým povin
nostem. Jde o pět opatření:
•  pravidlo pro omezení odpočitatelnosti úroků;
•  zdanění při odchodu (přemístění majetku firmy do zahraničí);
•  pravidlo pro ovládané zahraniční společnosti;
•  hybridní nesoulady;
•  obecné pravidlo proti zneužívání daňového režimu.
Všechna tato opatření se vztahují pouze na právnické osoby.

Pravidlo pro omezení odpočitatelnosti úroků
Nadměrné výpůjční výdaje (takzvaný rozdíl mezi jinak 
daňově uznatelnými výpůjčními výdaji a zdanitelnými 
výpůjčními příjmy) budou uznatelné v základu daně 
pouze do určitého stanoveného limitu vypočteného pro 
daňové účely z daňového zisku před zdaněním, úroky, 
odpisy a amortizací. Půjde o limit 30 procent daňového 
zisku před zdaněním, úroky, odpisy a amortizací (vycháze
jící z daňového „výsledku hospodaření“, nikoliv účetního), 
nebo o 80 mil. korun.

Zdanění při odchodu
Další novinkou by mělo být takzvané zdanění při odchodu. 
Hodnota (zisku z prodeje) majetku poplatníka daně z příjmů 
právnických osob se při přemístění tohoto majetku do zahra
ničí beze změny vlastnictví bude zdaňovat ve státě, odkud 
byl přesunut. 

Pravidlo pro ovládané zahraniční společnosti
Poplatník daně z příjmů právnických osob, který je daňovým 
rezidentem v daném státě, bude muset nově do svého zákla
du daně zahrnout pasivní příjmy či příjmy z umělých transak
cí jím ovládané zahraniční společnosti, pokud je její daňové 
zatížení nižší než polovina daně, kterou by tato společnost 
platila, kdyby byla rezidentní v členském státě poplatníka.

Obecné pravidlo proti zneužívání daňového režimu
Do daňového řádu se nově výslovně doplňuje obecné pravi
dlo proti zneužívání daňového režimu. Cílem je postihnout 
ty případy agresivního daňového plánování, na které se 
nevztahují jiná ustanovení upravující zvláštní pravidla proti 
vyhýbání se daňovým povinnostem.

Změna pravidel odpočtů na výzkum a vývoj
V původním znění zákona sice změny pravidel pro odpočty 
na výzkum a vývoj nebyly obsaženy, doplnil je však rozpoč
tový výbor. Zásadní novinkou je především změna termínu, 
v němž musí být výzkumný projekt zpracován. Nově to pů
jde až k datu podání daňového přiznání za zdaňovací období, 
za které poprvé daňový subjekt vykáže nárok na uplatnění 
odpočtu. Zároveň se zavádí pro poplatníky povinnost zaslat 
dopředu Finanční správě jednoduché avízo, že provádí 
výzkumnou činnost.

Opětovné zvýšení limitů u výdajových paušálů
Třetí významnou změnou v oblasti daně z příjmů bude opětov
né zvýšení limitu u výdajových paušálů. Ani tato změna v pů
vodním návrhu nebyla, vláda však nakonec podpořila návrh 
ODS a zastropování paušálů se tak vrátí na předloňskou úroveň.

Opětovně bude činit mezní hranice příjmů, ze které se 
maximální výdaje počítají, dva miliony korun. Paušál půjde 
i jako doposud využít i při vyšších příjmech, maximálně jím 
lze ale uplatnit výdaje odvozené z mezní hranice příjmů. n

Připravuje se minimální firemní daň
Vznik digitálních gigantů jako Google a Facebook vyžaduje 
změnu mezinárodních daňových pravidel, protože tyto firmy 
mohou zdaňovat účetní zisk v zemích s nejnižšími daňovými 
sazbami bez ohledu na to, kde jsou jejich zákazníci. Proto Or
ganizace pro hospodářskou spolupráci a rozvoj (OECD) začala 
připravovat plán na zavedení minimální sazby firemní daně, 
který má být součástí globální revize daňových pravidel pro 
digitální éru.

Roční revize 
Nedávno se tak podle OECD 127 zemí a teritorií dohodlo 
na revizi globálních daňových pravidel do roku 2020, 
aby se vyřešily některé z nejvíce problematických otázek 
včetně zdanění příjmů digitálních firem ze zahraničí a jejich 
rozdělení mezi zeměmi. Na návrh Francie a Německa také 
OECD zváží možnosti, jak dát zemím větší prostor, aby mohly 
zdanit příjmy převedené do dalších zemí, které mají nízké 
nebo žádné daně.

Členy OECD je 36 vyspělých ekonomik. Organizace vede 

výzkum a pomáhá členským zemím při sestavování hospo
dářské politiky. Přeshraniční zdanění je jedním z jejích bodů, 
na které se zaměřuje.

Speciální daně
Kvůli absenci pravidel bránících firmám přesouvat zdani

telné zisky do zemí s nízkými daněmi stále více států vytváří 
vlastní daně, které se speciálně zaměřují na velké digitální 
firmy. Jsou mezi nimi i Británie, Francie nebo Španělsko. Také 
Evropská unie usiluje o uzavření dohody o celoevropské dani 
do března.

Daňová revize vlády amerického prezidenta Donalda 
Trumpa z roku 2017 zahrnuje ustanovení, které má odradit 
nadnárodní společnosti, aby se vyhýbaly zdanění v USA tím, 
že převedou nehmotná aktiva, jako jsou třeba softwarové 
patenty, do zemí s nízkými daňovými sazbami.

Francie chce využít svého ročního předsednictví 
ve skupině sedmi velkých ekonomik G7 k prosazení dohody 
o minimální firemní dani, uvedla agentura Reuters. n�/čtk/
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Posilující regulace se výrazně 
promítá do života auditních 
společností. KPMG proto nabírá 
více lidí, posiluje spolupráci se 
školami i vlastní sektorovou 
specializaci a sází na větší využití 
moderních technologií. „Datová 
analýza je tématem číslo jedna,“ 
říká partnerka KPMG Veronika 
Strolená.

Zhodnoťte loňský rok ve vaší profesi. 
Audit se rozvíjí, nejen u nás, ale i ve světě sílí tlak na re

gulaci a kvalitu. Auditoři se proto musejí vyrovnávat s tím, 
že spisy jsou větší, strukturovanější a také musejí zvládnout 
více témat. Přicházejí nové zákony i účetní standardy, takže 
se musíme neustále učit nové věci. Nejde přitom jen o náš 
vlastní obor, ale i o obory našich klientů tak, abychom je 
mohli auditovat. 

Co to znamená v praxi? 
Specializuji se na finanční sektor, kde jsou tyto změny 

vidět nejdříve a nejvíce. Kvůli novým účetním standardům 
i regulatorním požadavkům se musíme soustředit na kva
litní a průběžná školení. Také máme v našem oddělení více 
lidí, kteří se věnují auditům. Více a častěji komunikujeme 
s klienty, protože i oni musejí zavádět nová nařízení, která 
my následně auditujeme. V KPMG jsme se proto rozhodli 
soustředit na větší specializaci našich lidí, kteří se zaměřují 
nejen na různá regulatorní a účetní témata, ale také na určité 
odvětví ekonomiky. 

V jaké fázi je zavedení české a evropské auditní 
reformy? 

Zatím zde nevidíme významné trendy, které by zna
menaly přísnější regulaci v České republice v porovnání se 
zbytkem Evropy. Česká auditní reforma tak následuje tu ev
ropskou. V důsledku nových pravidel se obecně zvyšuje tlak 
na auditorskou profesi jako celek. Nově se například zavedly 
povinné rotace auditorů nebo se zakazuje auditorům posky
tovat poradenské služby jejich klientům. Další požadavky 
na auditory přinášejí i nová pravidla, která musejí naši klienti 
dodržovat – například nové účetní standardy nebo nové regu
latorní požadavky. My se je učíme společně s našimi klienty, 
protože musíme umět ověřit jejich dodržování. 

Cílem evropské auditní reformy mimo jiné bylo 
zvýšení konkurence na trhu tak, aby i menší firmy 
měly větší šance prosadit se mezi velkou čtyřkou. Je 

S auditem stále více pomáhá  
datová analytika

Fo
to

 K
PM

G
 2

x



AUDIT & DANĚ

19

to vůbec reálné, když zároveň tak významně roste 
regulace a požadavky na audit? 

Minimálně ve finančním segmentu, v auditu bank a po
jišťoven, nevidím velký prostor pro úplně malé auditorské 
firmy. Jednoduše nemají dostatečnou odbornost a potřebné 
kapacity a zdroje. V komerčním sektoru je těch možností 
nejspíš o něco více, ale zatím na trhu není výrazný trend, 
kdy bychom se v tendrech potkávali s násobně větší škálou 
auditorských firem v porovnání se situací před reformou. 

Které další rozměry auditní reformy pociťujete  
v denní praxi nejvíce? 

Jedna věc jsou rotace auditních společností, se kterými 
souvisí častější vypisování tendrů na auditní služby. Další 
velké téma je omezení poskytování poradenských služeb 
auditním klientům. Také je patrná větší aktivita výborů pro 
audit, které musely zřídit subjekty veřejného zájmu. Ty 
kontrolují, jak my externí auditoři pracujeme. Pro nás to zna
mená pravidelné setkávání se členy výboru pro audit, kterým 
vysvětlujeme, jak audit probíhal. Zároveň vznikla Rada pro 
veřejný dohled nad auditem, která kontroluje činnost těchto 
výborů pro audit u subjektů veřejného zájmu. 

Protáhla se kvůli tomu i doba auditu?
Ne, to si nemůžeme dovolit. Jsou dané termíny, které se 

musejí dodržet. Takže musíme ve stejném časovém úseku 
udělat víc práce, musíme mít víc lidí, pracovat efektivněji, 
chytřeji, využívat datovou analýzu a pomáhat si dalšími 
způsoby. Ale prodloužit termín dokončení auditu ve většině 
případů nelze, protože zde existují zákonné termíny na zve
řejnění výročních zpráv našich klientů. 

Jaké jsou ty další možnosti? 
Ve finančním sektoru klademe čím dál větší důraz 

na předaudity. Už na podzim chodíme do společností a vše se 
snažíme předpřipravit si tak, abychom byli dobře nachystaní 
na práci v nejnáročnějších termínech od ledna do dubna. 

Přijímáte kvůli tomu do auditu i více lidí? 
Určitě ano, zvýšili jsme nábor, klademe na něj větší důraz 

a nabíráme přibližně o dvacet procent víc lidí než v minulých 
letech. Myslím, že v tomto trendu budeme pokračovat 
i nadále. 

Daří se tak ambiciózní náborové plány plnit?
Soustředíme se na práci na vysokých školách, s mnoha  

z nich spolupracujeme a kromě různých kampaní se podílí
me i na výuce. Do některých předmětů přicházejí naši spe
cialisté, odučí tam hodiny a dělí se o své zkušenosti z praxe 
se studenty. Má to pozitivní ohlas a pro nás to znamená, že 
navazujeme vztahy se studenty hned od začátku. 

Chystáte v tomto směru i něco nového? 
Připravujeme speciální obor na VŠE, který bude zaměřený 

na datovou analytiku. Nejprve bychom chtěli začít s MBA  
a později i s magisterským programem. Navazujeme tak 
na aktivity kolegy Davida Slánského, který již na VŠE vyuču
je. Víte, jsem přesvědčená, že audit je perfektní start kariéry 
po škole, a proto mě spolupráce se školami těší. Absolventi  
u nás mohou během tří let nasát tolik vědomostí a zkušenos
tí, které by jinde získávali mnohem déle. 

Kromě Prahy máte auditní týmy i na Moravě, 
posilujete je i tam? 

Ano, v Brně a v Ostravě rosteme velmi výrazně a chceme  
v tomto trendu pokračovat. Například v Brně a v Ostravě 
máme tzv. Audit Service Group, kterou jsme před několika 
málo lety zakládali a dnes už tam máme téměř 60 lidí. Cel

kem u nás v auditu pracuje téměř 400 lidí, kteří jsou rozděle
ni mezi tři hlavní sekce, komerční audity v Praze, na Moravě 
a už zmíněný finanční sektor. Právě vysokou specializací se 
odlišujeme od ostatních auditorských firem. 

Zmínila jste i datovou analýzu, jak ji využíváte?
Datová analýza je tématem číslo jedna. Máme speciální 

software, který nám pomáhá v auditu, na druhou stranu nás 
brzdí kvalita dat, která získáváme od našich klientů. Bohužel 
ještě často nejsou po technické stránce připraveni. 

Rozumějí vaši klienti této potřebě? 
Určitě ano, velmi detailně o tom společně diskutujeme  

a oni chápou, že to je správná cesta. Zároveň vnímají veškeré 
výhody, které by jim správná práce s daty přinesla. Věnují 
tomu velkou péči, ale určitě bude ještě nějakou dobu trvat, 
než to bude ideální. Na druhou stranu u nás ve finančním 
sektoru je situace o něco málo lepší než v sektoru komer
čním. 

Jakým směrem se bude dál posouvat využití 
technologií v auditu? 

Neustále na tom pracujeme, máme nový auditní software 
Clara, který je interaktivnější a mnohem více využívá dato
vou analytiku. V rámci pilotních projektů s ním začneme 
pracovat už v létě a pak bude následovat plná implementace.  

Když tak roste využití datové analýzy, má 
z dlouhodobého pohledu smysl nastupovat 
do auditu? Budou auditoři za pár let ještě potřeba? 

Určitě ano. Datová analýza nám hodně pomáhá a bude 
ještě víc. Na druhou stranu k výsledku, který získáme analý
zou dat, stále ještě potřebujeme člověka, který ho bude umět 
interpretovat a dokáže z něj udělat příslušný závěr. I to je 
jeden z důvodů, proč rozvíjíme datové obory na VŠE. Datoví 
odborníci budou potřeba stále víc.

Jaký bude letošní rok pro auditory? 
Bude hodně náročný, protože budou dál pokračovat trendy, 

které jsme již zakusili v posledních letech. Na jedné straně nás 
čekají nové příležitosti, kterých je opravdu hodně, zároveň ale 
máme více práce související s novými regulačními požadavky. 
Věřím ale, že každá výzva je dobrá. Navíc máme nové kancelá
ře, ve kterých se nám výborně pracuje. Člověk se tu cítí dobře  
a je to vidět i na výsledcích naší práce. n� /mik/

VERONIKA STROLENÁ
Do KPMG  nastoupila 
v roce 2000 
po ukončení studia 
na Fakultě financí 
a účetnictví VŠE. 
Od začátku se zaměřuje 
na audit a poradenství 
pro finanční instituce, 
zejména pro investiční 
společnosti a fondy, 
banky, úvěrové 
společnosti a finanční 
zprostředkovatele. Je 
statutárním auditorem 
a členkou Komory 
auditorů. 
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inisterstvo financí připravuje 

zákon, který nabídne malým živnostníkům sjednocení daní 
a odvodů do jedné paušální platby. Místo obíhání tří úřadů 
a vyplňování několika formulářů by v budoucnu stačilo 
zaplatit jen jednu paušální daň, čímž by živnostníci vyřídili 
najednou daň z příjmu i zdravotní a sociální pojištění. „Celko
vá výše tohoto paušálního odvodu by se měla v příštím roce 
pohybovat v rozmezí 5400 až 5500 korun měsíčně,“ upřesnil 
mluvčí ministerstva financí Michal Žurovec s tím, že daň by 
z toho měla tvořit 500 korun.

Jeden paušální odvod by se měl týkat živnostníků 
s příjmem do jednoho milionu korun, kteří jsou osvobozeni 
od DPH a kterých je v České republice kolem půl milionu. 
„Chceme jim tak ušetřit čas, peníze i stres, které jsou s pl
něním odvodových povinností spojeny,“ řekla ministryně 
financí Alena Schillerová (ANO) s tím, že by jim odpadla po
vinnost podávat daňové přiznání i hrozba daňových kontrol. 
„Živnostníci pak nemusejí platit účetní, daňového poradce 
ani dělat žádné papíry,“ řekl premiér Andrej Babiš (ANO). 
Zákon by mohl platit už příští rok, případně se širší daňovou 
reformou o rok později.

Jedná se o další krok směrem k pravicovým voličům, 
který Babišova vláda udělala. Hnutí ANO například podpořilo 
návrh ODS na opětovné zvýšení limitu pro využití výdajo
vých paušálů u živnostníků na dva miliony korun.

Vliv na výši důchodů
Svaz průmyslu a dopravy sjednocení odvodů vítá. „Pro 

téměř půl milionu drobných podnikatelů to bude znatelná 
úleva od administrativních povinností spojených s placením 
daně z příjmů, sociálního a zdravotního pojištění,“ řekla 
mluvčí svazu Eva Veličková. „Ministerstvo financí ovšem 
zatím nevysvětlilo, jak nový paušální odvod ovlivní příjmy 
důchodového systému. Takové propočty nás velmi zajímají 
a jsou potřeba stejně jako osvěta pro samotné živnostníky, 
kteří nový paušál využijí,“ dodala. O dopad na důchody 
se bude zajímat i šéf koaliční ČSSD Jan Hamáček. „Aby se 
nestalo, že když skončí aktivní život, tak zjistí, že mají nízké 
důchody,“ řekl.

Dobrovolné využití
Paušální daň by měla být podle ministerstva financí dob

rovolná. „Praktická využitelnost navrhovaného řešení bude 
záviset na detailech znění připravovaného zákona, a zejména 
také na individuálních podmínkách každého živnostníka,“ 
uvedl partner daňového oddělení PwC Tomáš Hunal. Podle 

ANO chce nabídnout 
živnostníkům paušální daň

něj je možné, že některé skupiny podnikatelů budou i nadále 
povinny podávat přehledy pojistného a daňové přiznání, 
například kvůli získání daňového bonusu na děti anebo kvůli 
výkonu vedlejší samostatné výdělečné činnosti.

Některým živnostníkům se navíc paušální platby nemu
sejí vyplatit. „Výhodnost či nevýhodnost paušální daně bude 
záviset na konkrétní podobě a výši a také na konkrétní situaci 
každého podnikatele zvlášť, přičemž mezi jednotlivými 
druhy podnikatelských činností mohou být nemalé rozdíly,“ 
upozornila Gabriela Ivanco ze společnosti Mazars. Napří
klad podnikatel uplatňující 40procentní paušál s letošním 
výdělkem 276 tisíc korun a méně podle Ivanco nezaplatí 
po odečtení slevy na poplatníka v roce 2019 na dani ani koru
nu. Pro takového podnikatele by tak případná paušální daň 
byla výhodná, pokud by měl příjmy vyšší než 300 tisíc korun 
s tím, že čím větší příjmy, tím na dani ušetří více.

Řemeslník, který uplatňuje 80procentní výdajový paušál, 
může mít podle Ivanco příjmy až 828 tisíc korun a také 
nezaplatí na dani z příjmu za rok 2019 nic. „To znamená, že 
pro podnikatele zabývající se řemeslnou výrobou by paušální 
daň byla výhodná při příjmech mezi 850 tisíci a jedním mi
lionem korun,“ uvedla.

Výhoda jen pro menší skupinu podnikatelů
„Návrh je krokem ke zjednodušení daňové administ

rativy, ale celkové zjednodušení, které by zahrnovalo širší 
skupinu osob samostatně výdělečně činných, nepřináší,“ 
řekl předseda Unie malých a středních podniků Jozef Regec, 
podle kterého je návrh zákona jen pro určitou skupinu osob. 
Otázka odpadnutí daňových kontrol navíc u většiny těchto 
lidí není podle něj zásadní, jelikož většina z nich již využívá 
výdajový paušál, kde je situace daňových kontrol obdobná. 
Pro samoživitelky s dětmi tento návrh podle něj výhodný 
není. n

Některým 
živnostníkům 
se navrhované 
paušální platby 
nemusejí vyplatit.
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Člověk věří jen tomu,  
co vidí na vlastní oči
O důvod víc podívat se pořádně.

Díky propojení dat, technologií a zkušeností 
z různých odvětví identifikujeme rizika 
vašeho podnikání a pomáháme objevit 
nevyužitý potenciál.

Více o auditu KPMG na kpmg.cz.

Anticipate tomorrow. Deliver today.
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